

Symposium on 15 February 2023

Global Value Chains and the EU Corporate Sustainability Due Diligence Directive

While the German Supply Chain Act will come into effect on 1 January 2023, the provisions of the proposal for an EU Corporate Sustainability Due Diligence Directive (CSDDD) are still being discussed. What economic impact the Directive will have on countries in the Global South is a divisive question. In a study commissioned by Gesamtmetall e.V., the Kiel Institute for the World Economy attributes negative economic and developmental effects to due diligence laws and warns against the consequences of the planned EU Directive. In contrast, in an anthology that was recently published by the Berlin School of Economics and Law (HWR), economists and social scientists have shown the need to regulate value chains with regards to economic and labour policy. The results emphasise the potential of an EU Directive regarding economic and social upgrading in value chains.

In this Symposium, possible positive and negative economic impacts of an EU Directive in the Global South and in the EU will be discussed with representatives from science, politics and civil society. **The question at hand is what the planned Directive should comprise of in order to promote sustainable economic development, especially in the Global South, whilst avoiding negative side effects.** Against the backdrop of the current multiple crises, the symposium will also explore to what extent the Directive can counteract environmental, climate and human rights risks, while strengthening resilience in value chains.

The symposium will be held in person in the HWR Berlin in English and German. Simultaneous interpretation is available. It is also possible to attend the symposium digitally and ask questions via the chat.

[Register here](#)

Date and time

15/02/2023

10.00 am - 6.30 pm

Venue

HWR Berlin (Berlin School of Economics and Law), Badensche Str. 50-51, building B, "Aula", Germany

Languages

English, German
(simultaneous interpretation)

Agenda

- 10.00 **Welcome** by Prof. Andreas Zaby, president of the HWR Berlin, Germany
- 10.15 **Opening panel: Market concentration as a hindrance to economic and social upgrading in global value chains.**
Prof. Hansjörg Herr (HWR Berlin, Germany), Prof. Christina Teipen (HWR Berlin, Germany), Prof. Simon Roberts (University of Johannesburg, South Africa), Prof. Gale Raj-Reichert (Bard College Berlin, Germany). Facilitated by: Petra Pinzler (economic journalist).
- 12.00 Lunch break
- 13.00 **Panel 2: Success factors for economic and social upgrading: case and sector studies at national level.**
Africa Kiiza (University of Hamburg, Germany), Prof. Mark Anner (Global Workers' Rights, USA), Dr. Ismail Doga Karatepe (University of Kassel, Germany), Dr. Nene Morisho (Pole Institute, Democratic Republic of the Congo). Facilitated by: Teresa Hoffmann (Bread for the World).
- 15.00 **Panel 3: What requirements must an EU due diligence directive meet to effectively promote sustainable global economic development?**
Video messages from Jorge Acosta (Banana Workers' Union Astac, Ecuador) and Rain Morgan & Pieter Swart (Fair Trade company Turqle Trading, South Africa). Panellists: Prof. Stefanie Lorenzen (HWR Berlin, Germany), Reiner Hoffmann (Representative of the German Federal Government for Decent Work), Madeleine Koalick (Sustainable Links, Germany). Facilitated by: Maja Volland (Forum Fairer Handel).
- 16.30 Coffee break
- 17.00 **Closing panel: Globalisation in the context of fragile value chains – What role can an EU due diligence Directive play?**
Udo Philipp (State Secretary at the German Federal Ministry for Economic Affairs and Climate Action), Prof. Achim Truger (University of Duisburg-Essen, Germany, and member of the German Council of Economic Experts), Natalia Zaracho (Member of the Argentinian Parliament), Prof. Praveen Jha (JNU University, Delhi), Prof. Elisabeth Fröhlich (CBS Cologne, Germany). Facilitated by: Petra Pinzler.
- 18.30 Wrap up with light refreshments

Brot
für die Welt

ff FORUM
FAIRER
HANDEL

GERMANWATCH

Hochschule für
Wirtschaft und Recht Berlin
Berlin School of Economics and Law

Institute for International Political Economy at the
Berlin School of Economics and Law (IPE)

INITIATIVE
LIEFERKETTEN
GESETZ.DE

misereor
GEMEINSAM GLOBAL GERECHT

Symposium am 15. Februar 2023

Globale Wertschöpfungsketten und das EU-Lieferkettengesetz

Während das deutsche Lieferkettensorgfaltspflichtengesetz bereits am 1. Januar 2023 in Kraft tritt, wird um die Ausgestaltung der EU-Richtlinie zur nachhaltigen Unternehmensführung („EU-Lieferkettengesetz“) noch intensiv gerungen. Auch die Frage nach den wirtschaftlichen Auswirkungen der Richtlinie auf Länder des Globalen Südens wird kontrovers diskutiert. Einerseits schreibt das Kieler Institut für Weltwirtschaft in einer im Auftrag von Gesamtmetall e.V. erstellten Studie Lieferkettengesetzen negative wirtschaftliche und entwicklungspolitische Effekte zu und warnt vor den Folgen der geplanten EU-Richtlinie. Andererseits zeigen Ökonom*innen und Sozialwissenschaftler*innen in einem jüngst von der Hochschule für Wirtschaft und Recht (HWR) Berlin herausgegebenen Sammelband den Bedarf für eine wirtschafts- und arbeitspolitische Regulierung von Wertschöpfungsketten auf. Die Ergebnisse unterstreichen das Potenzial einer EU-Richtlinie mit Blick auf ein wirtschaftliches und soziales Upgrading.

Gemeinsam mit Vertreter*innen aus Wissenschaft, Politik und Zivilgesellschaft möchten wir daher mögliche positive und negative wirtschaftliche Auswirkungen eines EU-Lieferkettengesetzes im Globalen Süden und in der EU diskutieren. **Eine Kernfrage ist dabei, wie das geplante Gesetz ausgestaltet werden sollte, damit es eine nachhaltige wirtschaftliche Entwicklung insbesondere im Globalen Süden befördert und negative Nebeneffekte vermeidet.** Vor dem Hintergrund aktueller multipler Krisen geht das Symposium auch der Frage nach, inwieweit ein EU-Lieferkettengesetz den Umwelt-, Klima- und Menschenrechtsrisiken entgegenwirken und zugleich die Resilienz in Lieferketten stärken kann.

Wir freuen uns über Ihre Teilnahme und bitten Sie um Ihre Anmeldung.

[Hier registrieren](#)

Datum und Uhrzeit

15. Februar 2023

10.00 Uhr -18.30 Uhr

Ort

Hochschule für
Wirtschaft und Recht
Berlin (HWR Berlin),
Badensche Str. 50-51,
Haus B, „Aula“

Sprachen

Englisch/Deutsch-
Simultanübersetzung

Programm

10.00 **Grußwort** durch Prof. Andreas Zaby, Präsident der HWR Berlin, Deutschland

10.15 **Eröffnungspodium: Marktkonzentration als Hindernis für wirtschaftliches und soziales Upgrading in globalen Wertschöpfungsketten.**

Prof. Hansjörg Herr (HWR Berlin, Deutschland), Prof. Christina Teipen (HWR Berlin, Deutschland), Prof. Simon Roberts (University of Johannesburg, Südafrika), Prof. Gale Raj-Reichert (Bard College Berlin, Germany). Moderation: Petra Pinzler (Wirtschaftsjournalistin).

12.00 Mittagspause

13.00 **Podium 2: Erfolgsfaktoren für wirtschaftliches und soziales Upgrading: Fall- und Sektorstudien auf nationaler Ebene.**

Africa Kiiza (Universität Hamburg, Deutschland), Prof. Mark Anner (Global Workers' Rights, USA), Dr. Ismail Doga Karatepe (Universität Kassel, Deutschland), Dr. Nene Morisho (Pole Institute, Demokratische Republik Kongo). Moderation: Teresa Hoffmann (Brot für die Welt).

15.00 **Podium 3: Anforderungen an ein wirksames EU-Lieferkettengesetz im Sinne einer global nachhaltigen wirtschaftlichen Entwicklung.**

Videobotschaften von Jorge Acosta (Bananenarbeiter*innengewerkschaft Astac, Ecuador) und Rain Morgan & Pieter Swart (Fair Handels-Unternehmen Turqle Trading, Südafrika). Panelist:innen: Prof. Stefanie Lorenzen (HWR Berlin, Deutschland), Reiner Hoffmann (Beauftragter Decent Work der Bundesregierung), Madeleine Koalick (Sustainable Links, Deutschland). Moderation: Maja Volland (Forum Fairer Handel).

16.30 Kaffeepause

17.00 **Abschlusspodium: Globalisierung im Kontext fragiler Lieferketten: Welchen Beitrag kann ein EU-Lieferkettengesetz leisten?**

Udo Philipp (Staatssekretär im Bundesministerium für Wirtschaft und Klimaschutz), Prof. Achim Truger (Universität Duisburg-Essen, Deutschland, und Mitglied des Sachverständigenrat zur Begutachtung der gesamtwirtschaftlichen Entwicklung), Natalia Zaracho (Mitglied des argentinischen Parlaments), Prof. Praveen Jha (JNU University, Delhi), Prof. Elisabeth Fröhlich (CBS Köln, Deutschland). Moderation: Petra Pinzler.

18.30 Ausklang mit Imbiss

